
FEANTSA, the European Federation of organisations working with 
people who are homeless, has promoted and facilitated transnational 
exchanges between homeless services across Europe for the last 
20 years. Analysis and reviews of homeless policies in this framework 
have revealed that a variety of approaches exist to combating home-
lessness. Most countries have integrated several of the 10 approaches 
listed below. FEANTSA believes that the most effective homelessness 
policies should include all these 10 approaches, but a balance should 
be found in accordance with the political context in which the author-
ity developing and implementing the policy operates.
There is still much scope for improvement of homelessness policies, 
and FEANTSA believes that the following 10 approaches could be an 
interesting guide for policy makers, NGOs, and other stakeholders 
involved in the fight against homelessness. 

	 1	Evidence-based approach

A good understanding of the problem of homelessness is key to 
developing effective policies. This can be done through:
n	 Monitoring and documentation of trends in homelessness and 
numbers of homeless people, and development of appropriate 
indicators

n	 Research and analysis on the causes of and solutions to home-
lessness should complement monitoring and documentation

n	 Regular revision of policies is necessary and most effective with 
a sound understanding of homelessness

	 2	Comprehensive approach

A comprehensive approach to combating homelessness includes 
policies on emergency services and resettlement of people who are 
homeless, and on the prevention of homelessness:
n	 Emergency services are a crucial first step to prevent people from 
living on the street for long periods

n	 Integration should be the objective for all people who are home-
less and should be adapted to the needs and potential or the 
individual person who is homeless

n	 Prevention - both targeted prevention (evictions, discharges from 
institutions) and systemic prevention (through general housing, 
education, employment policies) are necessary 

	 3	 Multi-dimensional approach

Homelessness is acknowledged to be a phenomenon requiring solu-
tions based on multi-dimensional approaches including:
n	 Integrating housing, health, employment, education & training 
and other perspectives in a homeless strategy, since the routes 
in and out of homelessness can be very diverse

n	 Interagency working and general cooperation with other sectors 
as a vital component of every effective homeless strategy since 
homelessness cannot be tackled in a sustainable way by the 
homeless sector only

n	 Interdepartmental working between relevant housing, employ-
ment, health and other ministries is crucial for developing effec-
tive strategies to tackle homelessness, and to avoid negative 
repercussions of policies developed in different fields

	 4	 Rights-based approach

A rights-based approach to tackling homelessness promotes access 
to decent, stable housing as the indispensable precondition for the 
exercise of most of the other fundamental rights through:
n	 Use of international treaties on housing rights as a basis for 
developing a homeless strategy

n	 Focus on enforceable right to housing to ensure the effective 
exercise of the right to housing

n	 Acknowledgement of the interdependence of housing and other 
rights such as the right to live in dignity, the right to health

	 5	 Participatory approach

Homelessness is a field where cooperation with service providers is 
crucial given their expertise on how to tackle the problem, and 
entails participation in the following ways:
n	 Involvement of all stakeholders (namely service providers, ser­
vice users and public authorities) in policy development and 
evaluation is important for pooling all expertise and capacity 
available aiming to tackling homelessness

n	 Involvement of all stakeholders in implementing policy through 
a coordinated effort is the best way to achieve the objectives of 
any homeless strategy

n	 Participation of people experiencing homelessness should be 
used for the improvement of service quality and policy-making. 
Appropriate consultation structures should be created to take 
real account of the experience of people who are homeless

	 6	Statutory approach

A statutory approach aims to underpin homeless strategies with 
legislation through:
n	 A legal framework at national level/regional level, which allows 
for consistency and accountability in implementation of home-
less policies

n	 Statutory aims and objectives serve to effectively monitor and 
evaluate policy progress

	 7	Sustainable approach

Three elements create a genuinely sustainable approach to tackling 
homelessness leading to sustainable solutions:
n	 Adequate funding is crucial for any long-term strategy to tackle 
and end homelessness

n	 Political commitment at all levels (national, regional and local)
n	 Public support generated through information and awareness 
campaigns

	 8	Needs-based approach

This approach is based on the principle that policies should be 
developed according to existing needs of the individual rather than 
structural needs of organisations:
n	 Needs of individual are the starting point for policy develop­
ment on the basis of regular needs surveys and by means of 
individualised integration plans

n	 Appropriate revision of homeless policies and structures is 
necessary on a regular basis

	 9	Pragmatic approach

A pragmatic approach consists of the two following elements:
n	 Realistic and achievable objectives are necessary and possible 
when adequate research is carried out to fully understand the 
nature and scope of homelessness, the needs of the people who 
are homeless, the evolution of the housing and labour market 
and all other related areas

n	 A clear and realistic time schedule with long-term targets as 
well as intermediate targets

	10	Bottom-up approach

A bottom-up approach is about developing policy responses to 
homelessness at local level (within a clear national or regional 
framework) based on two elements:
n	 Importance of local authorities for the implementation of home-
less strategies through a shift towards greater involvement, more 
responsibility and more binding duties at local level

n	 Bringing service delivery closer to people who are homeless with 
local authorities in a strong position to coordinate partnerships 
between all relevant actors in the fight to end homelessness

Toolkit for developing an integrated strategy 
to tackle homelessness

FEANTSA is supported financially by the European Commission. 
The views expressed herein are those of the author(s) and the Commission is not responsible for any use that may be made of the information contained herein.
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Afin de poursuivre l’effort d’amélioration des politiques de lutte 
contre l’exclusion liée au logement, la FEANTSA (Fédération euro-
péenne d’associations nationales travaillant avec les personnes 
sans abri) considère que les dix approches suivantes pourraient 
servir de guide aux responsables politiques, aux ONGs et aux autres 
parties prenantes de la lutte contre l’exclusion liée au logement. 

	 1	 L’approche fondée sur les données

Une bonne compréhension du problème de l’exclusion liée au logement 
est un facteur clé dans la mise en place de politiques efficaces pour 
lutter contre l’exclusion liée au logement. Ceci peut se développer via:
n	 Le suivi et la documentation des tendances de l’exclusion liée au 
logement et du nombre de personnes sans domicile, et le déve-
loppement d’indicateurs appropriés

n	 La recherche et l’analyse des causes et des solutions à l’exclusion 
liée au logement pour compléter le suivi et la documentation

n	 La révision périodique des politiques qui est nécessaire, et efficace 
si accompagnée d’une bonne compréhension du phénomène

	 2	 L’approche globale

Une approche globale pour combattre l’exclusion liée au logement 
comprendrait des politiques d’assistance d’urgence pour les person-
nes sans domicile, la réintégration des personnes sans domicile, et 
la prévention de l’exclusion liée au logement. 
n	 Les services d’urgence sont une étape importante pour éviter des 
séjours de longue durée à la rue

n 	 L’intégration devrait être l’objectif pour toutes les personnes sans 
domicile et devrait être adaptée aux besoins de la personne sans 
domicile

n	 La prévention - la prévention ciblée (expulsions et sorties d’insti-
tutions) et la prévention systémique (à travers les politiques géné-
rales de logement, d’emploi et d’éducation) sont nécessaires

	 3	 L’approche pluridimensionelle

L’exclusion liée au logement est reconnue comme étant un phéno-
mène exigeant des solutions fondées sur des approches pluri-dimen-
sionnelles y compris:
n	 L’intégration du logement, de la santé, de l’emploi, de l’éducation, 
la formation, et d’autres perspectives, étant donné que les che-
mins qui mènent à l’exclusion liée au logement ou pour en sortir 
peuvent s’avérer très variés

n	 La collaboration interagences et avec les autres secteurs sont des 
éléments fondamentaux de toute stratégie efficace puisque l’ex-
clusion liée au logement ne peut être adressée de manière dura-
ble que par le secteur de l’urgence

n	 La collaboration interservices entre les ministères chargés du loge-
ment, de l’emploi, de la santé, et autres, est importante pour des 
questions d’efficacité et également pour prévenir les répercussions 
négatives de politiques élaborées dans différents domaines

	 4	 L’approche fondée sur les droits

Une approche fondée sur les droits pour lutter contre l’exclusion liée 
au logement promeut l’accès à un logement stable et décent comme 
condition indispensable pour l’exercice de la majorité des droits 
fondamentaux à travers:
n	 L’utilisation des traités internationaux sur le droit au logement 
comme départ pour le développement d’une stratégie de lutte 
contre l’exclusion liée au logement

n	 L’accent sur l’application du droit au logement pour assurer 
l’exercice de ce droit

n	 La reconnaissance de l’interdépendance du droit au logement 
et les autres droits tels le droit à la dignité, le droit à la santé

	 5	 L’approche participative

L’exclusion liée au logement est un domaine qui nécessite la coopération 
des organisations prestant des services aux personnes sans domicile 
étant donnée l’expertise dont ces services disposent pour adresser ce 
problème, et ceci demande les méthodes suivantes de participation:

n	 La participation de tous les acteurs concernés (y compris les 
prestataires de services, les usagers de services, et les pouvoirs 
publics) dans l’élaboration et l’évaluation des politiques est une 
manière importante de rassembler l’expertise et les ressources 
pour la lutte contre l’exclusion liée au logement

n	 L’implication de tous les acteurs dans la mise en œuvre des 
politiques est essentielle au bon fonctionnement d’une stratégie 
de lutte contre l’exclusion liée au logement

n	 La participation des personnes qui connaissent l’exclusion liée 
au logement devrait servir à l’amélioration de la qualité des ser-
vices prestés et des politiques. La mise en place de structures de 
consultation adaptées favorise une meilleure prise en considé-
ration des expériences de personnes en situation d’exclusion

	 6	 L’approche réglementaire

Une approche réglementaire vise à appuyer une stratégie de lutte 
contre l’exclusion liée au logement par des lois fournissant:
n	 Un cadre juridique au niveau national et/ou régional, qui ren-
forcerait la cohérence et la responsabilité dans la mise en œuvre 
des politiques en question

n	 Des objectifs et buts contraignants servant à bien suivre et mesu-
rer l’évolution politique de la stratégie 

	 7	 L’approche durable

Trois éléments engendrent une approche véritablement durable de lutte 
contre l’exclusion liée au logement menant à des solutions durables:
n	 Des financements appropriés sont importants pour toute stratégie 
à long terme visant l’éradication de l’exclusion liée au logement

n	 L’engagement politique à tous les échelons (national, régional, local)
n	 Le soutien du grand public à travers des campagnes d’informa-
tion et de sensibilisation

	 8	 L’approche fondée sur les besoins

Cette approche par du principe que les politiques doivent être éla-
borées par rapport aux besoins de l’individu et non pas aux exigen-
ces structurelles des organisations:
n	 L’élaboration des politiques se fonde sur les besoins de l’indi­
vidu sur la base de sondages fréquents et de plans individuels de 
réinsertion

n	 Des révisions régulières et adaptées des politiques et des struc-
tures adressant l’exclusion liée au logement sont essentielles

	 9	 L’approche pragmatique

Une approche pragmatique consiste en deux éléments:
n	 Des objectifs réalistes et réalisables sont importants et possibles 
si accompagnés de recherches sur la nature et l’étendue de l’ex-
clusion liée au logement, sur les besoins des personnes sans 
domicile, sur l’évolution des marchés du logement et de l’emploi, 
autres domaines liés

n	 Délai clair et réaliste avec des objectifs à long terme ainsi qu’in-
termédiaires 

	10	 L’approche ascendante

Une approche ascendante concerne le développement de politiques 
par les autorités locales (dans un cadre régional ou national précis) 
fondé sur deux éléments clés:
n	 L’importance des autorités locales dans la mise en oeuvre de 
stratégies de lutte contre l’exclusion liée au logement à travers 
une participation renforcée, plus de compétences, et des devoirs 
contraignants à l’échelon local

n	 Prestation de services de proximité aux personnes sans domi­
cile avec les autorités locales étant bien placées pour coordonner 
des partenariats entre toutes les parties prenantes de la lutte 
contre l’exclusion liée au logement

Guide pour l’élaboration d’une stratégie intégrée 
de lutte contre l’exclusion liée au logement

La FEANTSA est soutenue financièrement par la Commission européenne.  
Les opinions exprimées sont celles des intervenants, la Commission n’est pas  

responsable de l’utilisation des informations qui sont inclues dans le présent dossier.
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